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Sammanträdesdatum 2023-10-11 

Anslagsdatum 2023-10-17 Anslaget tas ner 2023-11-08 

Förvaringsplats för protokollet Närarkivet, Kommunledningskontoret på plan 4 i Stadshuset 
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 350                                                   Dnr 2023/00504 

Riktlinjer för kommunstyrelsens uppsiktsplikt 

  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunfullmäktige beslutar att anta upprättat förslag till riktlinjer för kommunstyrelsens 
uppsiktsplikt.  

Riktlinjerna ska delges samtliga nämnder och bolag i kommunkoncernen. 

 

Arbetsutskottets beslut  

Inför kommunstyrelsens beslut ska redaktionella ändringar göras, i enlighet med de 
diskussioner som förts under sammanträdet. 

Bakgrund 

Varje nämnd och bolag i kommunen har via reglemente eller ägardirektiv från 
kommunfullmäktige fått ett uppdrag att bedriva verksamhet. Kommunstyrelsen har 
därtill fått ett särskilt ansvar med ett övergripande uppdrag när det gäller att styra, 
leda och följa upp den kommunala verksamheten å fullmäktiges vägnar.  

Det innebär bland annat att kommunstyrelsen, på ett systematiskt sätt ska främja och 
kontrollera så att kommunens nämnder, verksamheter och bolag bedrivs och 
utvecklas i enlighet med fullmäktiges beslut, lagar, förordningar och gällande 
styrdokument.  

Kommunstyrelsen antog år 2016 en rutin för kommunstyrelsens uppsiktplikt över de 
kommunala bolagen, men något samlat dokument som beskriver innebörden av 
uppsiktsplikten och hur den utövas gentemot såväl nämnder och bolag som 
kommunalförbund och verksamhet enligt avtalssamverkan har inte tidigare funnits.  

Syftet med riktlinjerna är att beskriva vad kommunstyrelsens uppsiktsplikt innebär 
och hur kommunstyrelsen ska fullgöra sitt ansvar. Riktlinjerna ska också klargöra 
förväntningarna på styrelsen, nämnderna och bolag samt vara ett stöd för 
förvaltningar, verksamheter och bolag att planera det praktiska arbete som behöver 
göras inom ramen för uppsiktsplikten. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Det bedöms inte finnas några miljömässiga aspekter på detta ärende varvid ingen 
bedömning har gjorts ur miljömässig dimension.  
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Bedömning ur social dimension 

Den sociala dimensionen innefattar bland annat hur samhället är organiserat och om 
samspelet mellan myndigheter och kommuninvånare. Kommunens verksamhet ska 
vara rättssäker, demokratisk och skapa förutsättningar för medborgarnas delaktighet.  

Riktlinjerna bidrar till en rättssäkerhet, tydlig och transparent verksamhet  

då de tydliggör uppdrag och ansvar för såväl kommunstyrelsen, nämnder, bolag som 
förvaltningar, verksamheter och bolag. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Att ha tydliga riktlinjer med färdiga mallar till som stöd i arbetet syftar till att både 
förenkla, effektivisera och samtidigt höja kvalitén. När rutinerna är inarbetade kan 
arbetet förhoppningsvis bli mer tidseffektivt vilket innebär att omfattningen av tid 
som tidigare lagts på att sammanställa underlag inför till exempel dialogmöten kan 
minskas och därmed frigörs tid för annat arbete. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-27 

Administrative chefens och koncernkoordinatorns tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-27 

Riktlinjer för kommunstyrelsens uppsiktsplikt 

Mall för bolagsstyrningsrapport  

Mall för nämndernas rapportering vid dialogmöte 

 

Beslutet ska skickas till: 
Enheten för demokratistöd 
Socialnämnden 
Äldre- och omsorgsnämnden 
Tekniska nämnden 
Utbildningsnämnden 
VänerEnergi AB 
Mariehus AB 
Mariestads Tillväxtaktiebolag 
Mariestads Stadshus AB 
Kommunrevisionen  
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 351                                                   Dnr 2023/00500 

Reglemente för krisledningsnämnd 

  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunfullmäktige beslutar att anta förslag till reglemente för krisledningsnämnd. 

Bakgrund 

Enligt Kommunallagen (2017:725) ska fullmäktige anta reglementen om nämndernas 
verksamhet och arbetsformer (KL 6 kap. 44 §).  

Myndigheten för samhällsskydd och beredskap (MSB) framhåller i dokumentet 
Juridisk vägledning – Kommuners och regioners åtgärder inför och vid extraordinära händelser att 
kommunala nämnders verksamhet och arbetsformer ska preciseras i reglementen 
fastställda av kommunfullmäktige. Detta gäller även krisledningsnämnden. Vidare 
framhåller MSB att krisledningsnämnden, vid extraordinära händelser, får överta 
uppgifter inom olika verksamhetsområden från andra nämnder inom de ramar som 
fullmäktige beslutat i reglementet. 

I överenskommelsen mellan MSB och Sveriges Kommuner och Regioner avseende 
Överenskommelse för kommunernas krisberedskap 2023 framgår att fullmäktige ska anta 
reglementen om nämndernas verksamhet och arbetsformer i enlighet med 
Kommunallagen (6 kap. 44 §). 

 

Kommunstyrelsens reglemente 

I kommunstyrelsens reglemente framgår att: Kommunstyrelsen är krisledningsnämnd och 
ska fullgöra lagstadgade uppgifter under extraordinära händelser i fredstid enligt lagen (2006:544) 
om kommuners och landstings åtgärder inför och vid extraordinära händelser i fredstid och höjd 
beredskap (LEH). 

Vidare framgår i kommunstyrelsens reglemente att: Kommunstyrelsens arbetsutskott även 
är krisutskott. Utskottet ansvarar för kommunstyrelsens uppgifter som krisledningsnämnd med 
undantag av beslut om de ekonomiska ramarna för den extraordinära händelsen. I den frågan 
beslutar kommunstyrelsen. Krisutskottet äger även rätt att hänskjuta frågor till kommunstyrelsen 
(krisledningsnämnden) för beslut. Utskottet ska ha hand om kommunstyrelsens lednings- och 
samordningsuppgifter vid extraordinär händelse i fredstid och höjd beredskap som anges i § 7. 

Enheten för demokratistöd har upprättat förslag till reglemente för 
krisledningsnämnden. Det upprättade förslaget överensstämmer med 
kommunstyrelsens reglemente i de delar som avser krisledningsnämndens och 
krisutskottets uppdrag, verksamhet och arbetsformer. 
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Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet har ingen direkt påverkan på invånarnas eller kommunens miljömässiga 
förhållande. 

Bedömning ur social dimension 

Den sociala dimensionen innefattar bland annat hur samhället är organiserat och om 
samspelet mellan myndigheter och kommuninvånare. Kommunens verksamhet ska 
vara rättssäker, demokratisk och skapa förutsättningar för medborgarnas delaktighet.  

Reglementet bidrar till en rättssäkerhet, tydlig och transparent verksamhet vid 
eventuella extraordinära händelser i fredstid och vid höjd beredskap. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ärendet har ingen direkt påverkan på invånarnas eller kommunens ekonomiska 
förhållande. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-26 

Administrative chefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-25 

Förslag till reglemente för krisledningsnämnden. 

 

 

 

Beslutet ska skickas till: 
Samhällsbyggnadschef Niklas Brandt  
Stabschef Per Garenius  
Administrativ chef Ola Blomberg  
Administrativ koordinator Eleonor Hultmark   
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 352                                                   Dnr 2023/00524 

Dialog med äldre- och omsorgsnämnden om lokalfrågor 

  

Arbetsutskottets beslut 

1. Kommunstyrelsens arbetsutskott noterar informationen.  

2. Kommunstyrelsens arbetsutskott efterfrågar underlag för att kunna fatta beslut 
om eventuellt fastighetsköp. Vid eventuellt behov av fastighetsköp bör det i 
första hand vara Mariehus AB som förvärvar fastigheten.  

 

Bakgrund 

Dialog och redovisning av nuläget vad gäller kostnader och lokalbehov i äldre- och 
omsorgsförvaltningen. Dialog förs kring alternativa lösningar och kostnadsförslag 
utifrån de olika alternativen samt behoven som finns i kommunen. Ett pågående 
arbete finns i lokalstyrgrupp att kartlägga kommunens lokaler och alternativ. 

Redovisningen visar att det finns ett behov av nya LSS-boenden i kommunen 
framöver och att det finns en eventuell fastighet som kan vara ett alternativ till 
gruppbostad. Fastigheten är belägen i Sjötorp.  

 

Underlag för beslut 

Muntlig information på sammanträdet. 

 

Beslutet skickas till 

Äldre- och omsorgschef, Annelie Åberg 
Samhällsbyggnadschef Niklas Brandt 
Nämndsekreterare äldre- och omsorgsnämnden 
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 353                                                   Dnr 2023/00322 

Raoul Wallenbergskolan, etablering i Mariestad 

  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunstyrelsen konstaterar att med bakgrund till demografins utveckling, med allt 
färre barn i både förskolan och i grundskolan, saknas underlag för ytterligare en 
friskola i Mariestad. Behovet av fler skolor i kommunen beräknas inte finnas förrän 
tidigast år 2028 till 2030.  

Reservationer 

Janne Jansson (S) och Linnéa Wall (S) reserverar sig mot beslutet till förmån för Janne 
Janssons (S) yrkande. 

Bakgrund 

En skrivelse från Raoul Wallenbergskolornas vd, Per Egon Johansson inkom till 
kommunstyrelsen i Mariestad den 1 juni 2023. Av skrivelsen framgick att Raoul 
Wallenbergskolorna avser att etablera förskola och grundskola för att bidra till att 
möte det ökade behovet av skolplatser i Mariestads kommun.  

Kommunstyrelsen beslutade den 19 juni 2023 (§ 173) att översända ansökan från 
Raoul Wallenbergskolan till utbildningsnämnden för yttrande. Utbildningsnämnden 
hanterade yttrandet vid sitt sammanträde den 19 september 2023 (§ 150). Nämnden 
beslutade att de inte formellt är emot en start av friskola av Raoul Wallenbergskolan 
men att planerad start 2026 inte är optimal för Mariestads kommun.  

Ur utbildningsnämnden yttrande framgår följande: 

Skolans planering 

Raoul Wallenbergskolan är en värderingsbaserad skolkoncern och önskar vara 
”skolan mitt i byn”. Planeringen är att starta i augusti 2026 och då ta in elever i 
årskurserna F, 1, 4, 7 och 8 och därefter bygga upp skolan steg för steg. Fullt utbyggd 
kommer verksamheten att vara i och med skolåret 2028/2029.  

Verksamheten avser att för årskurserna F-3 tillämpa närhetsprincipen och även 
sannolikt för årskurserna 4-6. För årskurserna 7-9 kommer kötid sannolikt att 
tillämpas. Verksamheten planerar även erbjuda fritidshem och fritidsklubb för 
eleverna i åk F-6. Vidare avser Raoul Wallenbergskolan undersöka intresset och 
förutsättningarna för IB-utbildning som en parallell process. 

Planerad storlek 

Två parallella klasser i varje årskurs. Fullt utbyggd kommer skolan att ha maximalt 28 
elever i årskurserna F-6 och 32 elever i årskurserna 7-9. Fullt utbyggt skulle det 
innebära 56 elever per årskurs F-6 = 392 elever samt, 64 elever per årskurs 7-9 = 
192. Totalt 584 elever. 
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Av planeringen framgår inte hur många lärartjänster eller övrig personal man planerar 
för. 

Lokaler och utrustning 

Avsikten är att tillsammans med fastighetsföretaget Stenvalvet Mariestad bygga om 
kontorsfastigheten Fiskgjusen 1 på Tegelvägen 4 till i första hand grundskola. Detta 
kräver en förändring i detaljplanen för att etablera utbildningsverksamhet på 
fastigheten. För att kunna erbjuda en sammanhållen verksamhet har verksamheten 
behov av etablering av både förskolelokaler och idrottslokaler och för en dialog med 
Stenvalvet om att bygga förskola och idrottshall på fastigheten Fiskgjusen 1 i direkt 
anslutning till grundskolan. 

Yttrande från utbildningsnämnden 

Om Raoul Wallenbergskolorna ansökt via Skolinspektionen hade Mariestads 
kommun ombetts avge ett yttrande om etableringen till Skolinspektionen som ett led 
i dess bedömning av ekonomiska, organisatoriska och pedagogiska konsekvenser av 
nyetablering av en skola i lägeskommunen. En fristående skola ska inte av 
Skolinspektionen förklaras berättigad till bidrag om etableringen medför påtagliga 
negativa följder på lång sikt för skolväsendet i kommunen. 

Kommunens yttrande ska innehålla en konsekvensbeskrivning av en eventuell 
etablering. Av konsekvensbeskrivningen bör det framgå vilka ekonomiska, 
organisatoriska och pedagogiska samt eventuella övriga konsekvenser som kan 
uppstå på lång sikt vid en etablering av den sökta utbildningen. Om kommunen anser 
att en etablering av en fristående skola skulle medföra påtagligt negativa 
konsekvenser behöver kommunen redogöra för konkreta exempel på hur det 
påverkar kommunen. För att Skolinspektionen ska kunna göra en helhetsbedömning 
av vilka följder en etablering kan medföra bör kommunen även bifoga följande: 

1. En befolkningsprognos över aktuell åldersgrupp av elever i kommunen. 
Prognosen ska minst sträcka sig fem år framåt, men helst tio år.  

2. En sammanställning över samtliga kommunala och fristående förskoleklasser, 
grundskolor och fritidshem i kommunen. Observera att det ska framgå vilka 
skolor som är fristående respektive kommunala samt vilka årskurser som erbjuds 
på respektive skola. Av sammanställningen bör elevantal per skolenhet framgå.  

3. En karta som tydligt visar placeringen av de kommunala och fristående 
grundskolorna i kommunen. 

Utbildningsförvaltningen har valt att följa den instruktion som Skolinspektionen har 
vid sin förfrågan om yttrande utifrån den information som i dagsläget givits av Raoul 
Wallenberg då de inkommit med en avsiktsförklaring och ingen reell ansökan. 

Konsekvensbeskrivning  

Ekonomiska konsekvenser 

Den resursfördelningsmodell för elevpeng som gäller i Mariestads kommun i 
dagsläget är lika fördelning per elev oavsett kommunal eller enskild huvudman. De 
fristående grundskolorna ska ersättas för administrationskostnader med ett 
schablonbelopp på tre procent av grundbeloppet. Till de fristående grundskolorna 
utgår även momskompensation på sex procent av den summa som utgörs av 
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grundbeloppet samt schablonbeloppet för administrationskostnader. Till de 
fristående grundskolorna utgår momskompensation på sex procent av 
tilläggsbeloppet. 

Det ser ut som att det i framtiden kan finnas behov av fler grundskoleplatser i 
Mariestads kommun, även om omfattningen är oklar. Det finns en politisk vision i 
Mariestads kommun om 40 000 invånare år 2040. Mariestads kommun har drygt 24 
000 invånare innevarande år. Prognos enligt den politiska visionen förevisar att 
antalet 6-15-åringar då förväntas öka med upp till 1 500 barn mellan åren 2023-2040, 
vilket kan antas innebära att elevantalet kommer att öka med motsvarande antal 
elever i Mariestads grundskolor. Prognos enligt SCB tar inte hänsyn till planerad 
etablering och visar att antalet 6-15-åringar inte kommer öka i Mariestads kommun 
mellan åren 2023-2040 utan ligga på stadigvarande nivå med totalt drygt 2000 elever i 
ålder 6-15 år. 

Med anledning av den politiska visionen och en eventuell befolkningstillväxt har 
Mariestads kommun redan planerat för dimensionering av kommunala skolor för 
ändamålet, vilket medför en påtaglig risk för negativa ekonomiska konsekvenser om 
etablering av fristående enhet blir verklighet och ska vara i full verksamhet 2028/29. 
Kommunen har en planering för sina investeringar och arbetar med en fördjupad 
översiktsplan där det ingår att utöka antalet elevplatser. I dagsläget finns pågående 
processer gällande såväl ny- som ombyggnationer av kommunala skolor i 
centralorten, där Raoul Wallenbergskolan vill etablera sig. Etablering av en ny friskola 
riskerar att påverka dessa planer och göra vissa investeringar överflödiga, vilket skulle 
ge högre lokalkostnader för kommunen om de nya lokalerna inte fylls. Utifrån redan 
planerade utökningar finns inget behov av ytterligare grundskoleplatser i kommunen 
som helhet. Detta förutsätter att kommunen avsätter de medel som är nödvändiga 
för planerad dimensionering av kommunala skolor. 

Utbildningsförvaltningen bedömer också att påverkanseffekten kan vara olika stor 
beroende på den fristående skolans geografiska placering samt varifrån 
elevunderlaget kommer. Den etablering som framgår i avsiktsförklaringen visar att 
den planerade skolenheten kommer bli den största grundskoleenheten i hela 
kommunen, alltså den med flest antal platser. En etablering av ytterligare en 
skolenhet blir kännbar för övriga skolor i kommunen inte bara under den tid som en 
eventuell befolkningsökning ännu inte kommit i gång. Vidare att om 
befolkningstillväxten i kommunen inte sker i takt med den politiska visionen om 40 
000 invånare år 2040, resulterar en etablering av skolenheten att kommunen kommer 
stå med kostnader för tomma befintliga kommunala skollokaler som idag har 
verksamhet. Befolkningstillväxt är beroende av flera parametrar såsom till exempel 
bostadsbyggnation, typer av tjänster i aktuellt företag med mera. Det har visat sig att 
Skellefteå kommun ännu inte fått den befolkningstillväxt som prognostiserats efter 
etableringen av Northvolt batterifabrik i kommunen, vilken skulle kunna jämföras 
med framtida etablering av Volvos batterifabrik i Mariestads kommun. Mariestads 
kommun har mindre geografiskt avstånd till närliggande kommuner än Skellefteå, 
vilket gör att benägenheten till inflytt kan begränsas då goda möjligheter till pendling 
finns. 

Nyetableringar av fristående skolverksamheter påverkar alltid den kommunala 
skolverksamheten på ett eller annat sätt. Ju mindre kommun och ju större skola som 
planeras etableras, desto större påverkan i detta fall. Utbildningsförvaltningen 
bedömer att det finns en påtaglig risk för att kommunala verksamheter kommer att 
stå med fasta kostnader som inte kan täckas på annat sätt än genom effektiviseringar. 
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Det förefaller mest sannolikt att den nya fristående etableringen inte kommer fylla 
sina platser med ”nya” elever utan snarare med redan befintliga elever i kommunen 
vilket gör detta till både en ekonomisk och organisatorisk fråga för kommunen. Då 
den nya friskolans planerade 584 elever förväntas komma från många olika 
kommunala skolor, kommer den genomsnittliga kostnaden per elev kommer att öka, 
alternativt att kvaliteten behöver sänkas. Det är av vikt att i sammanhanget påpeka att 
Mariestads kommun är en förhållandevis liten kommun (24 000 invånare totalt 2023), 
även inkluderat en befolkningstillväxt enligt kommunens vision över tid (40 000 
invånare år 2040), och en etablering av den fristående skolenheten, som i 
förekommande fall skulle bli den största skolenheten i hela kommunen, kommer 
påverka kommunens skolorganisation och medföra betydande och bestående 
kostnadsökningar. Geografisk närhet skulle enligt uppgift skulle utgöra den främsta 
urvalsgrunden vilket gör att det föreligger en risk för att framför allt Unicaskolan, 
Högelidsskolan, Prismaskolan och Tunaholmsskolan skulle påverkas negativt i detta 
avseende. Det finns även fristående grundskola (Lillängskolan och Ekhamraskolan) 
placerade i centralorten. 

Organisatoriska konsekvenser 

Mariestads kommun har som huvudman 11 grundskoleskolenheter (varav två är 
högstadieenheter) med sammanlagt 2307 elever per den 23 augusti 2023. De 
kommunala skolorna täcker upp behovet av platser idag och den kommunala planen 
för dimensionering ämnar täcka upp en eventuell framtida befolkningstillväxt. Då 
den nya fristående etableringen sannolikt inte kommer fylla sina platser med ”nya” 
elever utan snarare med redan befintliga elever i kommunen, gör detta till både en 
ekonomisk och organisatorisk fråga för kommunen. 

Pedagogiska konsekvenser 

I linje med att det kan förväntas att stor del av elevunderlaget på Raoul 
Wallenbergskolan kommer från de kommunala skolororna, kan det likväl förväntas 
att behöriga lärare på Raoul Wallenbergskolan kommer från Mariestads kommunala 
skolor. Mariestads kommun har idag i snitt en lärarbehörighet på 89 % vilken i 
förekommande fall kan förväntas minskas då det råder brist på behöriga lärare. Detta 
resulterar i sin tur negativa konsekvenser för elevers lärande, möjligheter att uppfylla 
kunskapskraven och att erhålla rätt pedagogiskt stöd.  

I övrigt bedömer Utbildningsförvaltningen, utifrån den information som idag finns 
tillgänglig om planerad skolenhet, att det inte bör finnas andra pedagogiska 
konsekvenser för kommunen om Raoul Wallenberg erhåller tillstånd att starta 
skolverksamhet i linje med sin avsiktsförklaring. 

Socioekonomiska konsekvenser 

Skolverkets ”kartläggning av huvudmäns arbete med att motverka skolsegregation” 
visar att segregationen i skolan har ökat där skolan i stället borde vara en plats där 
elever med olika bakgrunder och förutsättningar möts. Skolsegregationen riskerar att 
leda till att vissa skolor får stora svårigheter att kompensera för elevers olika behov 
och förutsättningar. Samtliga skolor, fristående eller kommunal, bör sträva efter att 
ha en så allsidig sammansättning av elever som möjligt. Aktuell fristående skola 
aviserar geografisk närhet som primär grund för antagning. Den planerade 
etableringen ligger i ett välbärgat område, och närmast välbärgade bostadsområden i 
Mariestads kommun, vilket medför att sammansättningen av eleverna ur ett 
integrations- och socioekonomiskt perspektiv kan komma att bli begränsad och att 
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den kommunala organisationen och skolorna får mindre gynnsamma förutsättning i 
arbetet med skolsegregation. 

Övrigt 

I yttrandet finns inte någon kontakt tagen med kultur- och fritidsavdelningen 
gällande Raoul Wallenbergskolans önskan om dialog med dessa gällande 
fritidsaktiviteter för barn och unga.  

Utbildningsförvaltningen saknar information om utemiljö samt lokalernas 
utformning. Byggnation av idrottshall och förskola på aktuell tomt är inte med i 
ställningstagandet.  

Utbildningsförvaltningen saknar idag även kännedom om hur befintliga friskolor 
planerar kring sina etableringar och eventuell utökning av befintlig verksamhet. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ingen särskild aspekt har i frågan har identifierats. 

Bedömning ur social dimension 

Elever och vårdnadshavares möjlighet att välja skola är en av grundpelarna i 
skollagen och andra författningar som styr svenska skola. Aktuell fristående skola 
aviserar geografisk närhet (närhetsprincipen) som primär grund för sin antagning. 
Den planerade placeringen av den fristående skolenheten i centralorten kan komma 
att inverka på flertalet närliggande skolor. Det finns även andra fristående skolor 
(Lillängsskolan och Ekhamraskolan) redan belägna i centralorten. Vidare riskerar 
sammansättningen av eleverna ur ett integrations- och socioekonomiskt perspektiv 
att bli begränsad. Den planerade etableringen ligger i och närmast välbärgade 
områden i Mariestad. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Att enskilda huvudmäns verksamheter i kommunen har goda ekonomiska 
förutsättningar är grundläggande både för en långsiktigt hållbar utveckling och för 
organisatorisk effektivitet i kommunen. Bedömning är att ett godkännande av 
förslaget till etablering riskerar att ge negativa konsekvenser i båda dessa avseenden. 

Behandling på sammanträdet 

Janne Jansson (S) yrkar att sista meningen i beslutet: ” Behovet av fler skolor i 
kommunen beräknas inte finnas förrän tidigast år 2028 till 2030” ska strykas. 

 

Henrik Andersson (M) tillstyrker förslag till beslut. 

 

Ordförande Johan Abrahamsson (M) ställer förslagen under proposition och finner 
att kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar i enlighet med förslag till beslut. 
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Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-29 

Utbildningsnämndens beslut § 150/23 

Yttrande från utbildningsnämnden, daterad 2023-08-29 

Mariestadselever per årskurs kommunala och fristående skolor ht 2023  

Karta över skolors placering inkl. prognos 

Resursfördelningsmodell  

 

 

Beslutet ska skickas till: 
Utbildningsnämnden 
Raoul Wallenbergskolan 
Utbildningschef Maria Appelgren 
Planenheten 
Ekonomiavdelningen 
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 354                                                   Dnr 2023/00107 

Ansökan om planbesked Fiskgjusen 1 

  

Arbetsutskottets beslut  

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar att avslå ansökan om planbesked med 
motiveringen att det inte ska läggas resurser på arbete där det inte föreligger något 
behov. 

Bakgrund 

Ägaren till fastigheten Fiskgjusen 1 (tidigare Skatteverkets lokaler med mera) på 
Oxvägen/Tegelvägen i Mariestad har ansökt om planbesked för ändring av gällande 
detaljplan för fastigheten Fiskgjusen 1. 

I ansökan anges att syftet med planläggningen är att medge utökat 
användningsändamål, i första hand utbildningsverksamhet samt säkerställa framtida 
utvecklingsmöjligheter för befintligt polishus och häkte. Inom den östra byggnaden 
på fastigheten (tidigare Skatteverkets kontor) och som omfattar cirka 5 000 
kvadratmeter lokalarea planeras markanvändning skola och kontor. Byggnadens 
exteriör ska i huvudsak bibehållas och eventuellt kan behov finnas för påbyggnad på 
tak (nytt fläktrum). I den västra delen planeras en ny idrottshall omfattande cirka 1 
500–2 000 kvadratmeter byggnadsarea alternativt ett bostadskvarter. Polis- och 
häktesbyggnad ska likt i gällande plan ha möjlighet att expandera med samma 
användningsändamål. Huvuddelen av den obebyggda marken används som friyta för 
skolverksamheten. 

Parallellt med planbeskedsansökan har Raoul Wallenbergskolan (RWS) 2023-06-01 
inkommit med en skrivelse till kommunen. I skrivelsen framförs att RWS avser 
etablera förskola och grundskola i Mariestad, skrivelsen är dock inte en del i en 
formell ansökan om huvudman för fristående grundskola i Mariestads kommun hos 
Skolinspektionen. Anledningen till att RWS inte ansökt hos Skolinspektionen om 
huvudman för fristående grundskola är att enligt gällande regelverk ska utbildning 
starta senast vid början av det läsår som inleds två år efter godkännande. RWS 
planerar bedriva skolverksamheten i Skatteverkets tidigare lokaler på fastigheten 
Fiskgjusen 1. För att bygglov ska kunna beviljas för ändring av kontor till skola 
förutsätts att en ny detaljplan tas fram som medger skoländamål, därav har 
fastighetsägaren sökt planbesked för en sådan planläggning. Skrivelsen från RWS har 
ställts till kommunstyrelsen som den 19 juni 2023, § 173 beslutade att inhämta 
utbildningsnämndens yttrande. Utbildningsnämnden har den 19 september 2023, § 
150 beslutat att yttra att nämnden inte är formellt emot start av Raoul 
Wallenbergskolan, men planerad start 2026 är inte optimalt för Mariestads kommun. 
I underlaget för utbildningsnämndens yttrande framgår att utifrån 
befolkningsprognos baserad på SCB statistik föreligger inget behov av en ny F-9 
skola i närtid. SCB befolkningsprognos tar inte hänsyn till aktuella etableringar i 
Mariestads kommun och de nya arbetstillfällen som skapas och därtill behov av 
arbetskraft och kommunens mål om att år 2040 ha 40 000 invånare.  
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Det en kommunal angelägenhet att planlägga användningen av mark och vatten 
enligt plan- och bygglagen. Enligt plan- och bygglagen är det endast kommunen som 
kan besluta om att anta, ändra eller upphäva en detaljplan. Vidare är det endast 
kommunen som beslutar att påbörja ett detaljplanearbete. Detta benämns ibland som 
kommunalt planmonopol. Processen för framtagande av detaljplaner är reglerad i 
plan- och bygglagens femte kapitel. 

Den som planerar vidta en åtgärd som kräver att en detaljplan antas, ändras eller 
upphävs har rätt att få besked om kommunen har för avsikt att börja ett sådant 
planarbete. Genom en ansökan om planbesked ska kommunen meddela sitt 
ställningstagande om ett planarbete kan påbörjas för den planerade åtgärden. Begäran 
om planbesked ska vara skriftlig och innehålla en beskrivning av det huvudsakliga 
ändamålet med den avsedda åtgärden och en karta som visar det område som berörs 
samt i de fall åtgärden avser byggnadsverk ska begäran innehålla en beskrivning av 
byggnadsverkets karaktär och ungefärliga omfattning.  

Beslut om planbesked fattas av kommunstyrelsens arbetsutskott enligt kommunens 
delegationsordning. Beslutet är inte bindande för kommunen och kan inte 
överklagas. Beslutet ska inte heller ses som ett slutligt ställningstagande från 
kommunen om att slutligen anta, ändra eller upphäva en detaljplan, detta eftersom 
beslutet fattas i tidigt skede av planprocessen och under det efterföljande arbetet kan 
nya omständigheter uppstå som förändrar förutsättningarna. Ett positivt planbesked 
innebär att kommunen ställer sig positiv till en åtgärd och att ett planläggningsarbete 
påbörjas. I de fall kommunen meddelar negativt planbesked ska skälen för detta 
meddelas och kan som tidigare angetts inte överklagas. 

Utifrån den beredning av planbeskedsansökan som planenheten gjort (bilagan 
Planbesked Fiskgjusen 1, 2023-10-03) är bedömningen att en ny detaljplan enligt 
ansökan kan prövas utifrån plan- och bygglagens bestämmelser och att det inte är 
uppenbart olämpligt att påbörja en planläggning för avsett ändamål utifrån lagens 
bestämmelser och tillämpning. Det är däremot också planenhetens uppfattning att 
det inte är meningsfullt att påbörja ett planläggningsarbete om den nya detaljplanen 
inte tillmötesgår ett behov av ny F-9 skola inom angiven tid för detaljplaneläggning. 
Planenheten har mot bakgrund av detta överlämnat beslut för planbesked utan eget 
förslag. I det fall negativt planbesked beslutas ska skäl för detta meddelas i enlighet 
med 5 kap. 5 § plan- och bygglag (2010:900).  

Bedömning ur miljömässig dimension 

Det bedöms som positivt ur miljömässig dimension om en befintlig byggnad som i 
dagsläget är oanvänd kan ges ny användning.  

Bedömning ur social dimension 

En vidare planläggning i enlighet med ansökan kommer behöva hantera frågor ur 
social dimension, bland annat barnperspektiv, gestaltning, trygghet, friytor för 
utevistelse och lek med mera. 
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Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ett planbesked kan ha påverkan ur ekonomisk dimension för fastighetens bedömda 
marknadsvärde. Ekonomiska konsekvenser till följd av etablering av fristående 
grundskola med enskild huvudman framgår i utbildningsförvaltningens underlag. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-10-05 

Planchefen tjänsteskrivelse, daterad 2023-10-03 

Ansökan om planbesked Fiskgjusen 1, 2023-02-13 inklusive kartbilaga 2023-02-09 

Protokollsutdrag utbildningsnämnden 2023-09-19, Un § 150 

Raoul Wallenbergskolan, etablering i Mariestad, 2023-08-29 

Planbesked Fiskgjusen 1, 2023-10-03 

 

 

Beslutet ska skickas till: 

Planenheten (plan@mariestad.se)  
Sökanden (per.forell@stenvalvet.se)    
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 355                                                   Dnr 2023/00237 

Inriktningsbeslut för uthyrning av kök och restaurang på 
Jubileumsteatern, Karlsholme 

  

Arbetsutskottets beslut 

Kommunstyrelsens arbetsutskott ger firmatecknarna i uppdrag att teckna avtal med 
den utvalda intressenten. 

Bakgrund 

Fastighetsavdelningen har sökt en ny hyresgäst för Jubileumsteaterns restaurang 

och kök. Att åter starta upp restaurangen på Jubileumsteatern bedöms vara av 

stor betydelse för det sociala livet i Mariestads kommun. Jubileumsteatern är, 

tillsammans med andra verksamheter på Karlsholme, är en central mötesplats för 

Mariestadsbor och turister och bidrar som sådan till det sociala välbefinnandet. 

Underlag för beslut 

Muntlig information på sammanträdet. 
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 356                                                   Dnr 2023/00054 

Ökad kommunal finansiering och utredning av  
ny organisationsmodell för  
Platåbergens Unesco Globala Geopark  
 

  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

1. Kommunstyrelsen beslutar att medge Platåbergen Geopark ökad finansiering för åren 
2024–2027. Beslutet innebär att Mariestads kommun fortsatt stödjer verksamheten 
med 112 000 kronor årligen. Under år 2024 ska ökningen rymmas inom 
kommunstyrelsens budget till förfogande. Under år 2025-2027 ska kostnaden vara 
inarbetad i budgeten. 
 

2. Kommunstyrelsen vill se ökat fokus på Lugnåsberget med koppling till 
turismutveckling, paketering och marknadsföring.  

 

3. Återkoppling ska ske till kommunstyrelsens arbetsutskott med redovisning om 
vilka insatser som har genomförts samt insatser som planeras för kommande år. 

Bakgrund 

Platåbergens geopark har vid ägarsamråd den 23 mars 2023 äskat om en ökad 
kommunal finansiering för åren 2024–2027. För Mariestads kommun innebär det en 
ökning från 50 000 kronor per år till cirka 112 000 kronor per år.  

Mariestads kommun står inför ett utmanande budgetår med ökade kostnader för 
pensioner, räntor och en av inflation och elprisen allmänt ökad kostnadsbild. 
Samhällsbyggnadsförvaltningen genom vilken bidraget till Geoparken går, har inte 
möjlighet att inom egen budgetram öka finansiering för geoparken. 

Finansiellt äskande 

Platåbergens Geopark är sedan 2022 utnämnd till Sveriges första Unesco globala 
geopark. Det är ett bevis på att området har världsunika geologiska värden som är av 
internationell betydelse.  

Unesco ställer krav på verksamheten för att statusen som global geopark inte skall gå 
förlorad. Miniminivån för att säkerställa detta ställer krav på bemanning och 
verksamhet, något som beskrivs i nedanstående översiktliga budget. 

Geoparken etablerades i juni 2017 och Grästorps kommun har förlängt sitt ägarskap 
till den 31 december 2024. Mariestads kommun har ingått ett samarbetsavtal med 
Grästorps kommun.   
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Avtalet reglerar ansvarsfördelningen mellan Grästorps kommun och respektive 
kommun och avser tiden 2022–2024. Geoparkens löpande verksamhet och 
utveckling har hittills till delar finansierats med ett årligt bidrag på 50 000 kronor per 
år från de ingående nio kommunerna. Övrig finansiering kommer bland annat från 
Skaraborgs Kommunalförbund, Fyrbodals kommunalförbund samt via EU-medel 
och Sparbanksstiftelser mm. Om Tidaholms kommun går med kan beloppet per 
invånare minskas något. 

Platåbergens geopark har vid ägarsamråd den 23 mars 2023 behandladlat en modell 
för basfinansiering av verksamheten. Majoriteten av de deltagande kommunerna 
förordade en blandad modell som innebär att varje kommun årligen betalar 50 000 
kronor samt 2,50 kronor per invånare under åren 2024–2027. 

Beloppet som varje kommun betalar ska baseras på det invånarantal som varje 
kommun har den 31 december föregående kalenderår.  

Om statlig finansiering tillkommer och är tillräckligt stor kan det kommunala stödet 
minska på sikt, vilket är en tydlig ambition från ägarsamrådet att så skall ske under 
kommande fyraårsperiod. 

Utreda organisationsform 

På ägarsamrådet 23 mars 2023 föreslogs också att organisera geoparken som en 
ekonomisk förening från och med 2025. Detta måste utredas med för-och nackdelar 
(en konsekvensanalys). 

Geoparkens koordinator är ansvarig för att under våren 2023 ta fram en 
konsekvensbeskrivning och en plan för hur arbetet med att bilda en ekonomisk 
förening skulle kunna genomföras. Detta presenteras för ägarsamrådet under hösten 
2024. Organisering som en ekonomisk förening förutsätter en styrgrupp, och innebär 
en tydlig struktur med årsstämma osv. Även fler än kommunerna kan vara 
medlemmar – föreningar, företag osv. En ekonomisk förening blir också mer jämlikt 
över kommunalförbundsgränserna. En styrelse blir i så fall ansvariga för det 
strategiska arbetet. Exempel att titta på är Vänersamarbetet och Biosfärområde 
Vänerskärgården med Kinnekulle. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

För Mariestads kommun innebär det en ökning från 50 000 kr/år blir 111 920 kr 
(beräknat på invånarantalet 2022 ).  

Mariestads kommun står inför ett utmanande budgetår med ökade kostnader för 
pensioner, räntor och en av inflation och elprisen allmänt ökad kostnadsbild. 
Samhällsbyggnadsförvaltningen genom vilken bidraget till Geoparken går, har inte 
möjlighet att inom egen budgetram öka finansiering för geoparken. 

Bedömning ur social dimension 

Geoparkens aktiviteter riktas mot såväl tillresande utifrån som boende, vuxna, unga 
och barn. Detta ger möjligheter till interaktion och gemenskap, ökar kunskaperna 
och stärker den lokala stoltheten. 
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Bedömning ur miljömässig dimension 

Platåbergens Geopark bidrar till uppfyllandet av de globala miljömålen. Det finns en 
uttalad hållbarhetsstrategi och bevarandeplan. Kommunernas arbete och ansvar är en 
viktig del för att hållbarhet ska implementeras i praktiken vilket underlättas genom 
samverkan. 

Underlag för beslut 

Tjänsteskrivelse Ökad kommunal finansiering och utredning av ny 
organisationsmodell för Platåbergens Unesco Globala Geopark. 

 

 

Beslutet ska skickas till: 
Samhällsbyggnadschef Niklas Brandt 
Näringslivsenheten  
Strategi och Hållbarhet Controller Rasmus Nilsson  
Budgetkontroller Ida Nilsson 
Platåbergens Geopark Anna Bergengren (anna.bergengren@grastorp.se) 
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 357                                                   Dnr 2023/00152 

Rapport - Laddinfrastruktur för Mariestad 

  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunstyrelsen noterar informationen. 

Mariestad Stadshus AB uppmanas att beakta rapportens rekommendationer kopplat 
till VänerEnergi ABs och övriga koncernens affärsutveckling. 

Arbetsutskottets beslut 

Kommunstyrelsens arbetsutskott konstaterar att uppdraget till kommundirektören 
därmed är avslutat (ksau § 122/22). 

Bakgrund 

Samhällsbyggnadsförvaltningen har med stöd av medel från Västra 
Götalandsregionen (VGR) genom ett konsultföretag låtit utreda och ta fram en 
rapport som beskriver nuläget kring förutsättningar och infrastruktur för att ladda 
elfordon i Mariestads kommun. Vidare innehåller rapporten en framtidspaning med 
ett antal förslag på möjliga handlingar som kommunen kan vidta eller verka för 
framgent.  

Rapporten från arbetet benämns Laddstrategi för Mariestads kommun, men är inte 
ett strategidokument i kommunens hierarki för styrdokument, utan en rapport, då det 
inte finns några beslut att genomföra några av förslagen i rapporten. 

Projektet har sin utgångspunkt i den gemensamma strategi som Skaraborgs 
kommunalförbund har tagit fram för hållbara drivmedel (2019). 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Rapporten förväntas utgöra ett underlag till andra planer såsom översiktsplan och 
energiplan. Strategin kommer att inverka positivt på invånarnas och kommunens 
miljömässiga förhållande då den är ett led i den gröna omställning som 
transportsektorn står inför.  

Bedömning ur social dimension 

Planering av mark- och vattenanvändning innebär naturligt även en bedömning av 
hur energiförsörjningen och i det här fallet utbyggnaden av ladd infrastruktur ska ske. 
Ett samhälle med nödvändig tillgång till förnyelsebar energi förväntas inverka 
positivt på invånarnas sociala relation mellan varandra och kommunens 
verksamheter.  
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Bedömning ur ekonomisk dimension 

En hållbar ekonomisk utveckling handlar om att inte medföra negativa konsekvenser 
för den miljömässiga eller sociala hållbarheten. Dessa handlar exempelvis om att 
stödja utveckling av arbetstillfällen, skapa förutsättningar för näringslivet, bygga 
motståndskraftig infrastruktur, bostads- och samhällsplanering och säkerställning av 
strukturer som bidrar till mer hållbar konsumtion, produktion och återvinning.  

Rapporten förväntas inverka positivt på invånarnas och kommunens ekonomiska 
situation. Möjligheterna för näringslivet och därmed fler arbetstillfällen underlättas 
om möjligheterna att elektrifiera transportsektorn förstärks inom kommunen.  

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-28 

Samhällsbyggnadschefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-26 

Swecos rapport Laddstrategi för Mariestads kommun, september 2023  

Information ksau färdig rapport 

 

Beslutet ska skickas till: 

Samhällsbyggnadschef, Niklas Brandt  
VD Mariestads stadshus, AB Susanne Wirdemo 
Ekonomidirektör Mariestads Stadshus AB, Christina Olsson 
VD VänerEnergi, AB Rolf Åkesson 
Koncernkoordinator, Malin Eriksson 
Hållbarhetsstrateg, Gösta Lindmark 
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 358                                                   Dnr 2023/00523 

Information om nya regler för dygns- och veckovila 

  

Arbetsutskottets beslut 

Kommunstyrelsens arbetsutskott noterar informationen. 

Bakgrund 

Sedan den 1 oktober i år gäller nya arbetstidsregler för dygns- och veckovila. 
Ändringarna i de regelverk som kommunen omfattas av sker med bakgrund av att 
Sverige behöver följa de regler som är fastställda av EU.  

I korthet innebär detta att kollektivavtalets bestämmelser om dygnsvila ska uppfylla 
minimikraven om minst 11 timmars dygnsvila och att arbete och dygnsvila ska 
alternera enligt EU:s arbetstidsdirektiv.  

Utifrån information från SKR har HR-avledningen, i samarbete med bland annat 
schemaläggare på äldre- och omsorgsförvaltningen, arbetat med att ta fram scheman 
som överensstämmer med den nya regleringen.  

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ingen bedömning är gjord ur denna dimension. 

Bedömning ur social dimension 

Ingen bedömning är gjord ur denna dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ingen bedömning är gjord ur denna dimension. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-10-06 

HR-chefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-10-06 

Muntlig information på sammanträdet 
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 359                                                   Dnr 2023/00243 

Information – Implementering av Vision Mariestad 2040 

  

Arbetsutskottets beslut 

Kommunstyrelsens arbetsutskott noterar informationen. 

Bakgrund 

Den 25 september 2023 antog kommunfullmäktige Mariestads kommuns nya vision. 
"Vi skapar drömlägen tillsammans" som blir ledstjärnan för Mariestads kommun när 
vi siktar mot 40 000 invånare år 2040. 

Arbetet med att ta fram visionen startade med en omvärldsanalys i januari 2023 och 
redan från starten var ett mål tydligt – Mariestadsborna ska vara involverade i arbetet. 
De som bor och verkar här trivs i sin kommun och vill vara delaktiga i att utveckla 
den. Efter inspel från runt 500 personer hade arbetsgruppen ett gediget material att 
bearbeta. 

Mariestad kommuns vision utgår från tre målbilder: drömläge för boende vid Vänern, 
drömläge för det bättre livet och drömläge för innovation och entreprenörskap. 
Målbilderna visar hur det kommer vara att bo, leva och verka i Mariestads kommun 
år 2040. Målbilderna visar det som är unikt för Mariestad och förklarar varför 40 000 
invånare har valt att bosätta sig här, varför man åker till Mariestad för både rekreation 
och inspiration samt varför både små och stora företag vill etablera sig här.  

Tre ledord som visar hur vi som arbetar i Mariestads kommun och agerar för att 
skapa värde för våra invånare har också växt fram under arbetet med visionen. Dessa 
ledord är: stolthet, nyfikenhet och framåtanda. Vi som arbetar i Mariestads kommun 
är stolta ambassadörer. Vi är nyfikna, utforskande och lär oss av varandra. Vi ser 
lösningar och utvecklar ständigt våra arbetssätt.  

Nu startar implementeringen av Vision Mariestad 2040 internt och externt. 
Arbetsutskottet presenteras vid dagens sammanträde en plan för det fortsatta arbetet 
där ett antal viktiga milstolpar under resans gång påvisas. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Vision Mariestad 2040 bedöms ha en mycket stor påverkan på den ekonomiska 
dimensionen som handlar om ekonomisk utveckling, finansiell stabilitet och 
infrastruktur. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Vision Mariestad 2040 bedöms ha en mycket stor påverkan på den miljömässiga 
dimensionen som handlar om klimat, hållbarhet och biologisk mångfald. 
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Bedömning ur social dimension 

Vision Mariestad 2040 bedöms ha en mycket stor påverkan på den sociala 
dimensionen som handlar om individens arbetsliv, hälsa och delaktighet. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-10-05 

Stabschefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-10-05 

 

 

Beslutet ska skickas till: 

Stabschef Per Garenius 

Administrativ chef Ola Blomberg 

Kommunikationsansvarig Carl Fredrik Movitz  
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 360                                                   Dnr 2023/00238 

E-handel genom Visma Proceedo 

  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

1. Kommunstyrelsen beslutar att avsätta ytterligare 110 000 kronor av 
investeringsramen för år 2023 för kommunstyrelsens verksamheter till den 
utökade kostnaden av nytt e-handelssystem. Detta innebär att den totala 
investeringsramen blir 645 000 kronor. 

2. Kommunstyrelsen konstaterar att det blir en beräknad ökad årlig kostnad för 
driften på 124 000 kronor, vilket medför en beräknad totalkostnad på 619 000 
kronor årligen som inarbetas i ekonomiavdelningens budget. 

Bakgrund 

Mariestads kommun har sedan många år e-handel för beställningar av varor. E-
handelssystemet stödjer att inköpen styrs till de varor som är upphandlade via avtal. 
Detta medför en högre avtalstrohet samt lägre priser för kommunen. Dessutom 
erhåller kommunen en mer effektiv fakturaadministration, samt möjlighet till bättre 
uppföljning och analys av inköpen. 

I nuvarande ekonomisystem ingår e-handelssystemet som en modul i 
ekonomisystemet. I och med upphandling av nytt ekonomisystem tillsammans med 
åtta andra kommuner i Skaraborg (s.k. Ö9 projektet) upphandlades det inte något e-
handelssystem. Upphandlingen av nytt ekonomisystem genomfördes av Skövde 
kommun och övriga kommuner har ett samverkansavtal med Skövde kommun. 
Mariestads kommun ska från och med den 1 oktober i år implementera det nya 
ekonomisystemet. Detta medför att Mariestads kommuns nuvarande e-
handelssystem utgår från och med den 1 oktober i år och därmed behöver ett nytt 
system köpas in som integreras med nya ekonomisystemet. Beräknad driftkostnad för 
det nya ekonomisystemet är 1 500 000 kronor per år vilket faktureras från Skövde 
kommun. 

Mariestads kommun har genom ramavtal hos Adda inköpscentral upphandlat Visma 
Proceedo som nytt e-handelssystem. Kostnad för införandet var i mars 2023 
beräknad till 1 030 000 kronor varav 535 000 kronor är investering och 495 000 kr är 
driftkostnad. Efter upphandling och genomgång av nödvändiga behov är priset i 
oktober 2023 fastställt till 644 800 kronor för engångsinvestering och en årlig 
beräknad kostnad för drift på 618 800 kronor.  

Ett totalbelopp på 1 263 600 kronor. Beloppet om 233 600 kronor som överskjuter 
tidigare beslutade 1 030 000 kronor. 

Investeringen ryms inom investeringsramen, investeringar inom kommunstyrelsens 
verksamheter, vilket uppgår till 3 550 000 kronor varav 2 000 000 kronor avser 
beslutsstöd för komplement till ekonomisystemet. Under år 2023 upphandlas inte 
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något nytt beslutsstödsystem. Frågan om beslutsstöd kommer att aktualiseras under 
kommande år. 

Driftmedel för kommande år hanteras i budgetarbetet för 2024. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

En ekonomisk nytta genom att fortsätta med e-handel i kommunen. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ingen bedömning i detta ärende. 

Bedömning ur social dimension 

Ingen bedömning i detta ärende. 

Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-10-05 

Tf. ekonomichefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-10-05 

 

 

Beslutet ska skickas till: 

Tf. ekonomichef, Hans Nyström 

Finanssamordnare Lars Bergqvist  
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 361                                                   Dnr 2023/00525 

LFA - långsiktig finansiell analys 

  

Ärendet utgår från dagens sammanträde. 
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 362                                                   Dnr 2020/00323 

Uppsägning av samverkansavtal om gemensam 
ekonomiavdelning MTG 

  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunfullmäktige bekräftar att Töreboda och Gullspångs kommuner har sagt upp 
gällande samverkansavtal avseende gemensam ekonomiavdelning. Töreboda och 
Gullspångs kommuner har även framfört önskemål om att avtalet ska avslutas den 30 
november 2023. 

Kommunfullmäktige beslutar att tillmötesgå önskemålet från Töreboda och 
Gullspångs kommuner. Samverkansavtalet om gemensam ekonomiavdelning inom 
Mariestads, Töreboda och Gullspångs kommuner upphör därmed att gälla den 30 
november 2023. 

Bakgrund 

Under senhösten år 2020 beslutade fullmäktigeförsamlingarna i Mariestad, Töreboda och 
Gullspång att godkänna upprättat förslag till samverkansavtal för att etablera en gemensam 
ekonomiavdelning. Den gemensamma ekonomiavdelningen etablerades från och med den 
1 januari 2021. 

MTG-styrgrupp beslutade 2023-05-30 att rekommendera fullmäktigeförsamlingarna i 
Mariestad, Töreboda och Gullspång att säga upp samverkansavtalet om gemensam 
ekonomiavdelning. I enlighet med styrgruppens rekommendation skulle den gemensamma 
ekonomiavdelningen upphöra 2023-10-31. 

Då fullmäktigeförsamlingarna behandlade förslaget till uppsägning av samverkansavtalet 
om gemensam ekonomiavdelning innefattade ärendet även beslut om andra samverkans-
avtal och samverkansformer inom MTG. Det framgick tydligt i fullmäktigeförsamlingarnas 
beslut att beslutet enbart gäller under förutsättning att samtliga kommuner fattar 
likalydande beslut. Då fullmäktigeförsamlingarnas beslut var skiljaktiga på flera punkter 
gäller därmed inte de beslut som fattades. 

Fullmäktigeförsamlingarna i Töreboda och Gullspång beslutade under september månad 
ensidigt att säga upp samverkansavtalet om gemensam ekonomiavdelning. 
Fullmäktigeförsamlingarna tog dock inte ställning till när samverkansavtalet ska upphöra. 

Enligt gällande samverkansavtal kan deltagande kommuner säga upp avtalet. En 
uppsägning blir gällande vid månadsskiftet 24 (tjugofyra) månader efter att avtalet sagts 
upp.  

Kommunstyrelsernas ordförande samt kommuncheferna i Töreboda och Gullspångs 
kommuner har i en skrivelse upprättad 2023-09-29 framfört önskemål om att avtalet ska 
avslutas den 30 november 2023. 

Mariestads kommun kommer att värna medarbetarnas arbetsmiljö på ekonomiavdelningen 
under den förestående avvecklingen av den gemensamma ekonomiavdelningen. 
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Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet har ingen direkt påverkan på invånarnas eller kommunens miljömässiga 
förhållande. 

Bedömning ur social dimension 

Den sociala dimensionen innefattar ett jämställt och jämlikt samhälle där människor lever 
ett gott liv med god hälsa och välbefinnande. Den innefattar även hur samhället är 
organiserat och samspelet mellan myndigheter och kommuninvånare. Kommunens 
verksamhet ska vara rättssäker, demokratisk och skapa förutsättningar för medborgarnas 
delaktighet.  

Ärendet har ingen direkt påverkan på den sociala dimensionen. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Det är i dagsläget svårt att avgöra om ärendet har någon påverkan på kommunens 
ekonomiska förhållande. 

Underlag för beslut 

Protokollsutdrag från kommunfullmäktige i Töreboda kommun 2023-09-25 § 104.  

Protokollsutdrag från kommunfullmäktige i Gullspångs kommun 2023-09-18 § 158. 

Skrivelse undertecknad av kommunstyrelsernas ordförande samt kommuncheferna i 
Töreboda och Gullspångs kommuner 2023-09-29, Uppsägning av samverkansavtal 
om gemensam ekonomiavdelning inom Mariestads kommun, Töreboda kommun 
och Gullspångs kommun. 

 

 

Beslutet ska skickas till:  
Töreboda kommun 
Gullspångs kommun 
T.f. ekonomichef Maria Appelgren 
Biträdande ekonomichef Anders Bernhall 
Kommunchef Michael Nordin 
Kommundirektör Mats Öman 
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 363                                                   Dnr 2023/00526 

Uppsägning av samverkansavtal inom området 
samhällsbyggnad MTG 

  

Arbetsutskottets förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunfullmäktige beslutar, att för Mariestads kommuns del, säga upp 
samverkans-avtalet inom området samhällsbyggnad mellan Mariestads, Töreboda och 
Gullspångs kommuner. 

Kommunfullmäktige önskar att avtalet upphör att gälla senast 2023-12-31.Överlämning av 
Törebodas och Gullspångs planärenden ska ske innan avtalet upphör att gälla. 

Ett nytt samverkansavtal avseende kart- och mätenheten ska upprättas innan befintligt 
samverkansavtal inom området samhällsbyggnad upphör att gälla. Kart- och 
mätverksamheten utgör en del av befintligt samverkansavtal. 

Bakgrund 

I november och december år 2019 beslutade fullmäktigeförsamlingarna i Mariestad, 
Töreboda och Gullspång att inrätta en gemensam organisation för arbetet med fysisk 
planering (avtalsreglerad samverkan). Den gemensamma planavdelningen etablerades 
från och med den 1 januari 2020. 

I Mars och april år 2021 beslutade fullmäktigeförsamlingarna i Mariestad, Töreboda och 
Gullspång att anta ett nytt samverkansavtal inom området samhällsbyggnad. Det nya 
avtalet omfattade, utöver planverksamheten, även kart- och mätverksamheten. Avtalet 
ersatte det tidigare samverkansavtalet om gemensam planenhet. 

MTG-styrgrupp beslutade 2023-05-30 att rekommendera fullmäktigeförsamlingarna i 
Mariestad, Töreboda och Gullspång att säga upp samverkansavtalet inom området 
samhällsbyggnad. Överlämning av Töreboda och Gullspångs planärenden skulle ske 2023-
10-31 och ett nytt avtal skulle tecknas avseende gemensam kart-och mätverksamhet som 
utgör en del av befintligt avtal.  

Då fullmäktigeförsamlingarna behandlade förslaget till uppsägning av samverkansavtalet 
inom området samhällsbyggnad innefattade ärendet även beslut om andra samverkansavtal 
och samverkansformer inom MTG. Det framgick tydligt i fullmäktigeförsamlingarnas 
beslut att beslutet enbart gäller under förutsättning att samtliga kommuner fattar 
likalydande beslut. Då fullmäktigeförsamlingarnas beslut var skiljaktiga på flera punkter 
gäller därmed inte de beslut som fattades. 

Enligt gällande samverkansavtal kan deltagande kommun säga upp avtalet. En uppsägning 
blir gällande vid månadsskiftet 12 (tolv) månader efter att avtalet sagts upp.  

Mariestads kommun önskar att befintligt avtal upphör omgående, dock senast 2023-12-31. 
Överlämning av Törebodas och Gullspångs planärenden ska ske innan avtalet upphör att 
gälla.  
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I enlighet med MTG-styrgrupps rekommendation ska ett nytt samverkansavtal avseende 
kart- och mätenhet upprättas innan befintligt samverkansavtal inom området 
samhällsbyggnad upphör att gälla. Kart- och mätverksamheten utgör en del av befintligt 
samverkansavtal. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet har ingen direkt påverkan på invånarnas eller kommunens miljömässiga 
förhållande 

Bedömning ur social dimension 

Den sociala dimensionen innefattar ett jämställt och jämlikt samhälle där människor lever 
ett gott liv med god hälsa och välbefinnande. Den innefattar även hur samhället är 
organiserat och samspelet mellan myndigheter och kommuninvånare. Kommunens 
verksamhet ska vara rättssäker, demokratisk och skapa förutsättningar för medborgarnas 
delaktighet.  

Ärendet har ingen direkt påverkan på den sociala dimensionen. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Det är i dagsläget svårt att avgöra om ärendet har någon påverkan på kommunens 
ekonomiska förhållande. 

Underlag för beslut 

Skrivelse upprättad av administrative chefen 2023-10-09 

Befintligt avtal gällande samverkan inom området samhällsbyggnad mellan Mariestads, 
Töreboda och Gullspångs kommuner 

 

 

Beslutet ska skickas till:  

Töreboda kommun 

Gullspångs kommun 

Planchef Adam Johansson 

Kommunchef Michael Nordin 

Kommundirektör Mats Öman 
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Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Ksau § 364                                                   Dnr 2023/00531 

Avsiktsförklaring Viable Cities som Impact Innovation program 

  

Arbetsutskottets beslut 

Kommunstyrelsens arbetsutskott beslutar att Mariestads kommun godkänner 

avsiktsförklaring om att Viable Cities går vidare som ett Impact Innovation- 

program.  

Bakgrund 

Idag drivs Viable Cities som strategiskt innovationsprogram med en 

programperiod från 2017 till 2030. Under programperioden utvärderas 

programmet var tredje år och då skrivs även en ny uppdaterad 

programbeskrivning för den kommande perioden. De finansierade 

myndigheterna för Viable Cities (Energimyndigheten, Vinnova och Formas) har 

fått regeringens uppdrag att utforma nästa generations innovationsprogram vilket 

lett fram till programsatsningen Impact Innovation. Viable Cities avser att både 

lämna in en uppdaterad programbeskrivning som strategiskt innovationsprogram 

och en ansökan om att bli ett program inom Impact Innovation. Kärnan och 

inriktningen kommer att vara densamma oavsett vilken av formerna det blir. 

Inom Impact Innovation kan dock programtiden bli längre (2034) och 

finansieringen större. Om Viable Cities blir ett program inom Impact Innovation 

kan därför ambitionen, och också stödet till att snabba på omställningsresan i 

kommuner i samspel med regional och internationell nivå, bli ännu högre och få 

starkare genomslag.  

Mariestads kommun samverkar idag med Viable Cities inom satsningen 

Klimatneutrala städer med Klimatneutrala Mariestad 2030. Arbetet handlar om 

att öka omställningsförmågan i hela samhället där samverkan med näringsliv, 

ideella sektorn och akademien är bärande delar. Utifrån den pågående 

omställningen inom Skaraborg till följd av AB Volvos etablering i Mariestad är 

det positivt om Viable Cities kan bli ett Impact Innovation- program och på så 

sätt stärka möjligheterna till ett ökat regionalt arbete inom 

klimatomställningsområdet. Utvecklingsmöjligheter specifikt för Mariestad är att 

fortsätta och fördjupa arbetet med klimatinvesteringar kopplat till bland annat 

EU-s taxonomi, processer och digitala verktyg för planering av samhället och 

utöka samverkan med näringslivet och andra nyckelaktörer.  

Viable Cities ska lämna in ansökan om ett Impact Innovation-program den 19 

oktober 2023.  

Avsiktsförklaringen innebär inte några ekonomiska åtaganden för kommunen.  
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Underlag för beslut 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-10-11 

Missiv VC nästa fas 

Avsiktsförklaring Impact Innovation  

 

Beslutet ska skickas till:  

Niklas Brandt, samhällsbyggnadschef 

Maria Gustavsson, samhällsbyggnadsstrateg 
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Ksau § 365                                                    

Uppdrag till kommundirektören 

  

Minska Skarven 

I Mariestadssjön finns idag ett stort antal häckande Skarvar. Skarven äter cirka ett 
halvt kilo fisk per fågel per dag. Yrkesfiskare varnar för att Vänern och 
Mariestadssjön töms på småfisk och att näten vittjas av Skarven.  

Kommundirektören får i uppdrag att upprätta dialog och gemensamt projekt med 
yrkesfiskare och Länsstyrelsen med mål att minska Skarvens antal i Mariestadssjön.  

 

 

Leksbergs skola 

Lokalerna vid Leksbergs skola kommer inom kort att stå tomställda. 
Kommundirektören får i uppdrag att se över framtida planering för Leksbergs skola.   

 

 

Hub 

Kommundirektören får i uppdrag att säga upp hyresavtalet för Huben samt att hitta 
en alternativ placering för verksamheten. 

 

 

Hamnen, uppsägning av avtal 

Kommundirektören får i uppdrag att säga upp gällande hyresavtal för Sjöstadens varv 
i Mariestads hamn.  

 

 

Förslag till revidering, kommunfullmäktiges mål 

Kommundirektören får i uppdrag att upprätta förslag till justering, alternativt 
revidering, av kommunfullmäktiges mål. Kommunfullmäktiges mål ska, i enlighet 
med styrmodellen, utgå från Vision 2040 för Mariestads kommun. 
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Ksau § 366                                                   Dnr 2023/00029 

Information 

  

Samhällsbyggnadschefens information 

Samhällsbyggnadschefen informerar om pågående taxeärenden under beredning.  
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Ksau § 367                                                   Dnr 2023/00050 

Handlingar att anmäla 

  

Arbetsutskottets beslut 

Kommunstyrelsens arbetsutskott finner handlingarna anmälda. 

Bakgrund 

Handlingar som inkommit till kommunstyrelsens arbetsutskott redovisas till 
sammanträdet. 

Underlag för beslut 

1. Finansiella överenskommelser med kommun 
Arbetsförmedlingens ställningstagande 2023 samt E-post 

2. Skrivelse från Regionhälsan 
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Ksau § 368                                                   Dnr 2023/00049 

Inbjudningar 

  

Arbetsutskottets beslut 

Kommunstyrelsens arbetsutskott finner inbjudningarna anmälda. 

Bakgrund 

Inbjudningar som inkommit till kommunstyrelsens arbetsutskott redovisas till 
sammanträdet. 

Underlag för beslut 

1. Länsstyrelsen Västra Götaland 
Krissamverkan 2023. Tema tillsammans bygger vi civil beredskap 

 

2. Sveriges Kommuner och Regioner 
Tema: I tider av förändring! Turism och besöksnäring som motor för 
samhällsutvecklingen.  

 

3. Länsstyrelsen Västra Götaland 
Nationell samling för delaktighet: Internationella funktionshinderdagen 2023 

 

4. Näringslivsenheten föreslår datum för näringslivsträffar 2023-2024 

 

5. Västra Götalandsregionen, Förvaltningen för kulturutveckling 
Kulturnämndens förslag om möte gällande Dacapo 
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Ksau § 369                                                   Dnr 2023/00028 

Rapporter 

  

Arbetsutskottets beslut 

Inga rapporter lämnas under dagens sammanträde. 

 

 


